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I když by vysoké školy zchudly, studenty rozhodně šidit nechtějí. Na doplnění financí jim poslouží granty za vědu
Hradec Králové – Na výuku v bakalářských studijních oborech by univerzity v příštím roce mohly dostat o pět procent
méně peněz, na vzdělávání magistrů o desetinu méně a na doktorandy dokonce o pětinu.
Ministerstvo školství plánuje „zkrouhnout“ státní dotace pro vysoké školy. Budou si učitelé v krajské metropoli brát na
studenty při zkouškách přísnější metr, aby jich přes síto přijímacích řízení prošlo méně, nebo aby ti stávající studium
vzdali?
„České vysoké školství je chronicky podfinancováno a každé další snížení dotací je krokem, který ohrožuje kvalitu
výuky. Potřeba lékařů v tomto státě je vysoká a zájem studentů mnohonásobně překračuje naše kapacity. Určitě bychom
nepřijímali méně studentů,“ říká Vladimír Palička, děkan Lékařské fakulty Univerzity Karlovy v Hradci Králové.
Připouští však, že by pokračující snaha státu snižovat dotace na studium mohla školu ke špatným rozhodnutím donutit,
byť takový postup zatím neočekává. Zároveň však ujišťuje hradecké mediky, že pokles dotací rozhodně na fakultě
nehodlají kompenzovat tím, že by studenty nechávali záměrně propadnout a odejít ze školy.
Tajemník Univerzity Hradec Králové Ondřej Tikovský upozorňuje, že zásadní je, jaké budou priority nového ministra
školství a jaké stanovisko zaujme k tomuto připravenému materiálu.
O své studium se budoucí doktoři a stomatologové obávat nemusejí také díky vědě. „Vysoké školy, které mají dobré
výsledky ve vědě, mohou dotovat snížené státní dotace právě z peněz, které získají vědeckým výkonem. Protože i
naše fakulta má výborné vědecké výsledky, nebude pravděpodobně celková suma, kterou fakulta dostane, nižší než v
letošním roce,“ vysvětluje děkan Palička.
Obdobně se vyjádřil i Jaroslav Dušek z hradecké farmaceutické fakulty.
Vysoké škody jsou financovány z několika zdrojů. „Základem je příspěvek na vzdělávací činnost, který činí v případě
většiny humanitních oborů 29 554 korun na studenta na fiskální rok. Tato částka se u finančně nákladnějších oborů
násobí,“ připomíná tajemník hradecké univerzity Tikovský. A dodává, že koeficient, kterým se částka násobí, dosahuje
rozpětí od jedné, především u humanitních oborů, do 5,9 v případě uměleckých oborů.
Ze státních dotací však například hradecká lékařská fakulta nepokryje ani polovinu nákladů na výuku. Studium
stomatologa stojí dva a půl násobně více, než činí státní dotace.
Hradecká „medicína“ letos přijala šedesát studentů do bakalářských studijních programů, 165 nováčků na magisterské
všeobecné lékařství a 35 budoucích zubařů. Univerzita Hradec Králové je připravena přivítat v novém akademickém
roce 2960 studentů.


